

## 第四部分 人口、从业人员与职工工资

### 一、简要说明

(一) 人口部分反映西安市人口发展变化基本情况。

1. 年末常住人口、性别比例、年龄比例、城镇人口比例以及人口出生率、人口死亡率和人口自然增长率等数据，根据人口普查、1%人口抽样调查或年度人口变动情况抽样调查推算所得，2006-2009年年末常住人口根据2010年第六次全国人口普查数据进行了调整。2011-2019年年末常住人口根据2020年第七次全国人口普查数据进行了修订。2021年年末常住人口不含西安（西咸新区）—咸阳共管区。

2. 户籍人口资料数据来源于西安市公安局人口统计年报，为西安原口径数据。

3. 人口统计调查方法。目前人口统计调查有：在逢“0”的年份进行全国人口普查；在逢“5”的年份进行全国1%人口抽样调查；其余年份进行人口变动情况抽样调查。

(二) 就业部分反映西安市劳动就业与工资的基本情况。

1. 主要内容包括全社会从业人员数、城镇非私营单位从业人员数、城镇非私营单位从业员工资、城镇登记失业率等。（城镇登记失业人数及失业率数据由市人力资源与社会保障局提供并整理）

#### 2. 统计范围和调查方法

城镇非私营单位是指城镇地区全部非私营法人单位，具体包括国有单位、集体单位、联营经济、股份制经济、外商投资经济、港澳台投资经济等单位。工资统计是统计单位的从业人员，而个体从业人员、自由职业者等非单位从业人员不在工资统计范围内。

城镇私营单位主要是指在内资法人单位中由自然人投资或控股，以雇佣劳动为基础的营利性经济组织，包括按照《公司法》《合伙企业法》《私营企业暂行条例》规定登记注册的私营有限责任公司、私营股份有限公司、私营合伙企业和私营独资企业。

根据统计调查制度，对一套表法人单位采用全面调查的方法，对非一套表法人单位采用抽样调查的方法。

#### 3. 数据发布

由于劳动工资统计调查方法改变，从业人员与职工工资部分自2020年起取消按登记注册类型及机构类型分组数据。

### 二、主要指标

年末户籍人口（万人）	999.45	比上年增长	2.2%
人口自然增长率（‰）	0.93	比上年下降	0.73个百分点
常住人口（万人）	1287.30	比上年增长（同口径）	1.6%
男女性别比（以女性为100）	104.34	比上年减少	0.05个百分点
户籍人口密度（人/平方公里）	990	比上年增加	21人/平方公里
城镇非私营单位在岗职工年平均工资（元）	115574	比上年增长	10.7%

## 4 POPULATION,EMPLOYEES AND WAGES

### I.Brief Introduction

(I) Population part reflects the basic conditions of development and changes of population in Xi'an.

1. Permanent population at the year–end, proportion of population by sex, proportion of population by age, proportion of urban population, birth rate, death rate and natural growth rate of population. The data are estimated by Xi'an Bureau of Statistics on the basis of population censuses, the one percent sample survey on population, or annual sample surveys on population changes. Permanent Population at the Year–end from 2006 to 2009 have been adjusted in accordance with the flash sums of the 6th National Population Census in 2010. The resident population and from 2011 to 2019 were revised according to the data of the seventh national census in 2020. Permanent population at the end of 2021 excludes area mutually controlled by Xi'an (Xixian New Area) –Xianyang.

2. The total population with residence registration are obtained from the annual reports of population of Xi'an Public Security Bureau. It is the original caliber data of Xi'an.

3. Investigation methods. The statistical surveys on population are as follows:

The national population census is conducted in the year ending with 0; the national 1 percent population sample survey is conducted in the year ending with 5; sample survey on population changes are conducted in the rest of the years.

(II) The employment chapter reflects the basics of employment and wages in Xi'an.

1. It mainly includes the number of all employed persons, the number of employed persons and their wages in urban non–private units, and the registered urban unemployment rate. (The data on the number of registered urban unemployed persons and the registered unemployment rate is provided and processed by the Xi'an Human Resources and Social Security Bureau.)

2. Statistical Coverage and Survey Methods

Urban non–private units refer to all non–private legal units in urban areas, including state–owned units, collective units, joint ownership units, foreign–funded units and units with funds from Hong Kong, Macao & Taiwan. Wages of employed persons in urban non–private units are the persons employed in those units, except the self–employed and freelancers.

Urban private units refer to wage labor–based for–profit units invested and established or controlled by natural persons in domestic legal units, including private limited liability corporations, private shareholding corporations limited, partnership corporations and private sole proprietorship corporations registered in accordance with Company law, Partnership Enterprise Law and Provisional Regulations on Private Enterprises.

According to the statistical survey system, a comprehensive survey method is adopted for a set of legal entities, and a sample survey method is adopted for a non–set of legal entities.

3. Data Release

Due to the change in labor and wage statistics and survey methods, grouping data on the wages of employed persons and workers based on registration type and organization type has been abolished since 2020.

### II.Major Indicators

		Increase over Preceding Year
Total registered Population of Year–end(10 000 persons)	999.45	2.2%
Natural Growth Rate(‰)	0.93	–0.73 per thousand
Permanent Population(10 000 persons)	1287.30	1.6%(Same caliber)
Sex Ratio (Female=100)	104.34	–0.05 percentage points
Density of Population (person/sq.km)	990	21 person/sq.km
Annual Average Wage of Staff and Workers in Urban Non–private Enterprises(yuan)	115574	10.7%